
Bestyrelsesmøde 23. september 2024 – Kronborg Vestre Birks BF

Tilstede: Arne, Majbritt, Birgit, Jan, Jørgen, Mette.

Referat:

1. Gensidig orientering
Fællesmøde 9. november 2023: Hillerød er i gang. Vi får program start oktober.
Antal medlemmer: 132 plus 13 lokalmedlemmer
Nyt materiel: Vi har i sommerens løb fået en kasse rammer med rille, så vi har mulighed for at 
lave et stade med ”presserammer” til næste år.
Vi har fået 10 rammer af mærket bee-snap fra Erik. Plastikrammer. Og 5 bitømmerplader, der 
passer til trugstader. Desuden en solvokssmelter, der skal have ny ”plade”.

Ref: Måske Heino, Bihuset, har noget vi kan bruge. Det har han haft tidligere. Arne spørger 
Heino.

Vi har købt 5 kassetter til dronningeindespærring (varroa uden kemi). De kom lige et par dage for 
sent, men vi har dem til næste år.
Vinduet, status: ? 
Ref: Jørgen/Henrik har et vindue stående, men der har ikke været tid til at få det sat i. 
Enhver der har evner er velkommen til at sætte i gang.

Lokalforeningsseminar 2. november på Fyn: I fået mail med programmet d. 6. september.
Tilmeldingsfrist er 1. oktober. Arne kører og har pladser i bilen.
Hvem vil med? 
Ref: Ingen tilbagemeldinger. Mette tager med.

2. Sommeren der gik - Hvordan synes vi det er gået?

a) Begynderkurset. Vi havde 16 tilmeldte. Fire stod af igen. 8 har meldt sig ind.
b) Tordenskjolds soldater
Der har været det lavest antal ”erfarne” der er mødt op i sommer. Nogle gange kunne vi ikke 
engang komme igennem de fem stader, der er udover begynderstaderne.
Når vi taler om ”foreningsånd” til begynderkurset, begynder det at være lidt hult, når de oplever kun
at møde sig selv og tordenskjolds soldater.
Hvad gør vi?

Ref: Det er desværre ikke enestående for vores forening og det er en tilbagevendende 
problematik ved fællesmøder i DBF. 

Vi aftalte at spørge medlemmerne (mail) hvad der skal til for at de kommer.
Foreslå ERFA-grupper for at få lidt mere personlig kontakt til hinanden.
Være mere obs på at erfarne tager 1+ med ud til et stade, så der ikke bliver usikkerhed om 
hvad man skal stille op med sig selv. Vi planlægger nærmere til foråret.

c) Projekt varroa. Det var år 2. 
Lærer at vaske bier
Total yngelfratagning

Ref: Projekt bivask med at få en varroa-check-vasker, hvis man talte hjemme, var ingen 
succes. Ingen tilmeldte. Vi fik vasket bier et par gange i skolebigården, men det giver en 



naturlig modstand at skulle drukne 300 bier i sprit. Som biavler kan man også lave en form 
for yngelstop og så håbe det bedste, men det misser pointen med at behandle efter behov.

Total yngelfratagning var en succes ift. målet – at give familierne og varroamiderne en 
yngelfri periode og undlade myresyrebehandlingen. Til gengæld var det et ubehageligt 
efterspil ift. de fratagne yngeltavler og klækkende bier, der tilbragte nogle uger i 
plastikposer. Det kan og skal vi gøre bedre, hvis vi skal have nogen til at bruge den metode.
Fx kan man komme tavlerne i en dybfryser til omgående aflivning – hvilket vi ikke rigtig har 
mulighed for i skolebigården. Eller bruge indespærringskassetter, så vi kun tager en tavle 
pr familie ad gangen. Så er ynglen ikke ved at klække, men svarer aldersmæssigt til 
dronetavlerne. 
Der er også forskel på at have to familier og ti familierne.
Mette vil høre hvad de andre foreninger har gjort med de fratagne yngeltavler.

Udflugt/andre aktiviteter: Grøn lørdag, besøg hos Flemming Vejsnæs.
Honningpressen med til slyngning
Ref: Gode aktiviteter. Fint at have honningpressen med.

3. Fordeling af intro til skolebigårdsaftenerne og andre opgaver
Formanden kunne tænke sig at vi tager teten mere på skift, så der bliver mere fælles ansvar for 
forløbet og det ikke er det samme hoved hele tiden. 
Andet er fx ansvar for slutfodring, vintertilsyn i skolebigården, sørge for voks og materialer til vi 
ordner rammer i marts, arrangerer foredrag/workshop….

Ref: Birgit slutfodre med flydende i skolebigården.
Mette laver en liste med opgaver i foreningen. Vi vender tilbage til skolebigårdsforløbet til 
foråret.

4. Foredrag/temaaftener i vinter/forår?
Ref: Vi har talt om en workshop om voks, at smelte det, bruge det til sæbe, lys etc.
Birgit og Majbritt kommer med arrangementsbeskrivelse til Honningtavlen.
Forslag om foredrag fra en der fortæller om sin biavl. Vil være fint til det fælles foredrag for 
erfarne og nye til april. Vi overvejer hvem…
Forslag om udflugt til damerne i Kyndeløse og deres bihus (Tidskrift for Biavl, september), 
måske i kombi med besøg på Svanholm.

5.  Honningtavlen
Skal udkomme i oktober. Sendes pr. mail, da vi har sparet 2. udsendelse.
Ref: Frist for indslag er 10. oktober.
Mette skriver om ”Varroa uden kemi – år 2”. Andre indslag er velkomne.

6. Generalforsamling 2024
Vi har aftalt onsdag 13. november. Følgende er på valg og I bedes melde om I genopstiller.

På valg:
Formanden Mette - genopstiller
Bestyrelsesmedlem Jan - genopstiller
Bestyrelsesmedlem Arne (kasserer) - genopstiller
Suppleant Steffen – Mette spørger

Revisor Søren – Mette spørger

Ref: Dejligt at de valgbare i bestyrelsen genopstiller. 
Vi finder ud af om vi skal have et møde inden generalforsamlingen, når vi nærmer os. Vi 



skal konstituere os umiddelbart efter. Særligt aht banken, der gerne vil have kasserer og 
næstformand på plads. Men det bliver måske heller ikke så svært.

Birkets Bedste Honning
Ref: Birgit og Jørgen organiserer.

7. Flagstang

Flagstangen har givet op. Den var gennemrådden, så den er skåret op og kørt væk.
Der står en 12 meter glasfiberflagstang i Græsted, der kan afmonteres og hentes for 1 kr. 
Der er noget med vippebeslag når det er glasfiber….
Ref: Vores flagstang var 10 meter. 
En glasfiber på 12 meter kræver et betonfundament og et vippebeslag. Jo højere stang, jo 
dybere fundament.
Vi holder øje/efterlyser en flagstang på 10 meter. Hvis ikke vi finder/får inden sæsonstart, 
køber vi en. Også muligt at søge Det grønne Hus om tilskud.

8. Eventuelt

Ikke noget til eventuelt. 

Tak til Birgit for at lægge drivhus til og bage kage. 
Tak for et konstruktivt møde.


